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گر بگوییم بخش عمده ای از مشکلات امروز  شاید مبالغه نباشد ا
جامعه هنری ایران ذیل دو عنوان قابل احصا   و شمارش هستند که 
یکی مساله چالش های ساترا با سریال سازان شبکه نمایش خانگی 
که پس از آشوب های سال ۱۴۰۱، رفتار  است و دیگری هنرمندانی 
که ادامه فعالیت شان در فضای رسمی  کردند  یا موضع گیری هایی 
کشور را با چالش مواجه کرد. در این خصوص گفت وگوی مبسوطی 
یر و معاون حقوقی، امور مجلس  با  سیدمحمد هاشمی، قائم مقام وز
وایای  که ز و استان های وزارت فرهنگ ارشاد و اسلامی داشته ایم 
ی از سوالات  متعددی از این موضوعات را روشن می کند و به بسیار

پاسخ می دهد.

یکی از چالش هایی که در دوره حضور شما در معاونت حقوقی، امور مجلس و 
استان ها، پیش آمد و ظاهرا هم ادامه دارد، مربوط به مباحث حقوقی تنظیم گری 
شبکه نمایش خانگی است. اختلافی که بین وزارت فرهنگ ارشاد و سازمان 
آمده بود، نهایتا برای  ی اودی ها به وجود  صداوسیما بر سر تنظیم گری و
حل وفصل به شورای عالی انقلاب فرهنگی ارجاع داده شد و اوایل شهریورماه 
بالاخره مصوبه شش بندی شورای عالی انقلاب فرهنگی درخصوص »تعیین 
« توسط رئیس جمهور ابلاغ  گیر الزامات ساماندهی حوزه صوت و تصویر فرا
شد. با این حال همچنان برای خیلی از هنرمندان و پلتفرم ها این سوال مطرح 
است که چه شد وزارت ارشاد اختیار نظارت بر شبکه نمایش خانگی را به 

صداوسیما واگذار کرد؟ 
ببینید بهتر است کمی عقب برگردیم و اتفاقات را مرور کنیم. در دهه های 
گذشته، تمام مساله نظارت بر صوت و تصویر برعهده وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی بود. ما یک تلویزیون داشتیم و یک غیرتلویزیون که نظارتش با وزارت 
گیرشدن هرچه بیشتر اینترنت و آمدن صوت  ارشاد بود. در اواسط دهه 90 با فرا
و تصویر در این فضا، گفت وگوهایی شکل می گیرد. کم کم این مفهوم شکل 
یم و اینها هویت هایی پیدا می کنند و  گیر دار گرفت که صوت و تصویر فرا
شبیه تلویزیون می شوند. گفت وگوهای مقدماتی بین اصحاب فنی و هنری 
و حقوقی شکل گرفته بود. اما در طی مسیر ظاهرا به جهت ترک فعل هایی 
که وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در سال های دهه 90 داشت )ترک فعل به 
(، باعث شد که برای محتوای نمایشی خارج از  معنای محکم نگرفتن کار
ی خوبی انجام  محدوده سینما، نظارت، چهارچوب بندی و مقررات گذار
گیر ایجاد شد و به مجموعه  نگیرد. یک مفهومی به اسم صوت و تصویر فرا
سازمان صداوسیما احاله داده شد. و در عمل هم کم کم با تفاسیر متعدد 
گیر تقریبا به کل  سازمان از این عنوان، دایره شمولیت صوت و تصویر فرا
فضای مجازی رسید. اواخر دولت گذشته هرآنچه مربوط به این موضوع بوده با 

ی های متعدد و تصمیم گیری های مدیریتی به یک بسته تبدیل شد  نامه نگار
گرچه وزارت ارشاد در آن دوره اختلاف  و نهایتا تحویل صداوسیما می شود؛ ا
حقوقی داشت و تا لحظه آخر هم به معنای حقوقی این کار محقق نشد، 
لااقل من در اسناد ندیدم اما به معنای اجرایی کاملا این کار انجام شد. که  
ی حقوقی، در عمل تنظیم گری به موقع و  ای کاش اندازه  این تلاش و نامه نگار
قاطع و هوشمندانه ای بر صوت و تصویر و امور سمعی بصری غیر از سینما 
کید کردیم که اولا با  ی، ابتدای دولت که آمدیم هم تا انجام می شد. به هر رو
توجه به قوانین مصرح موجود، یعنی صریح تر از صریح، بخش قابل توجهی 
از تنظیم گری شبکه نمایش خانگی برعهده وزارت ارشاد است، مثل فیلم 
سینمایی.  دوم اینکه گفتیم ضمن آینده نگری این حوزه، می بینیم که آینده 
ی است و با این  صوت و تصویر و سینما کجاست و آینده در فضای مجاز
، دایره تکالیف و اختیارات  گیر روند و تفاسیر موسع از صوت و تصویر فرا
یژه در حوزه سینمایی و رسانه ای به طور کامل مخدوش  وزارت ارشاد به و
گیر  می شود. سوم، لزوم تعریف مشخص و چهارچوب دار از صوت و تصویر فرا
گیر هست و امثال آن؟ اما کسی زیر بار  گیر و غیرفرا و اینکه چه تفاوتی بین فرا
گر این کار را نکنیم، با یک مساله   تعریف نمی رفت. به خاطر اینکه دیدیم ا
ی دیالوگ  مواجه خواهیم شد و به جهت این سه مورد را شروع کردیم به برقرار
گیر را تدقیق کنیم و وظایف وزارت  و گفت وگو درباره اینکه صوت و تصویر فرا
ارشاد را به وزارتخانه برگردانیم و حدود و ثغور آن را با صداوسیما مشخص 
ی هایی کردیم و تفاهمنامه ای بین ما و صداوسیما شکل  کنیم و نامه نگار
گرفت. تفاهمنامه به این شکل بود که باید وظایف را تفکیک می کردیم و بعد 
از آن به سراغ یک تقسیم کار ملی و نهایی می رفتیم، چون به نظر ما این طور 
که مساله خیلی پیچیده  و چندجانبه  است و نیاز به بررسی های  است 
بیشتری دارد. این تفاهم تنظیم شد و در قالب شورای عالی انقلاب فرهنگی 
مهر قانونی خورد. همان جا یک بند شش دارد که گفته شده شورا برود و این 

حرف را نهایی و تدقیق کرده و ضوابط آن را مشخص کند. 

گیر است که آیا  اختلاف اصلی ظاهرا بر سر همین معنای صوت و تصویر فرا
شبکه نمایش خانگی ذیل این مفهوم قرار می گیرد که نظارت بر آن بخواهد 

؟ جزء وظایف و اختیارات صداوسیما باشد یا خیر
گیر  یر فرا که صوت و تصو یاد است. سوال اول این است  بحث فنی ز
یم که  یفی دارد که ما آن را قبول دار ی تعر چیست؟ مرکز ملی فضای مجاز
یف نرفتند، با اینکه قانونا  یر بار این تعر هیچ وقت دوستان صداوسیما ز
یف فنی در حوزه تخصصی  که بپذیرند و این دست تعار موظف بودند 
ی  از رو ی با مرکز ملی بود اما آنها نپذیرفتند. ببینید من  فضای مجاز
ی طی نامه ای، مورخ سال  متن می خوانم. شورای عالی فضای مجاز
یع گسترده یا  گیر ارائه می دهد این است: »توز که از رسانه فرا یفی  97 تعر
که  گسترده محتوای صوتی و تصویری در صورتی  یع  ایجاد قابلیت توز

1- به  گیر است؛  یر را داشته باشد، صوت و تصویر فرا هر چهار شرط ز
بر  یه و برای مخاطب عام باشد. 2- الزامی به شناسایی کار صورت یک سو
بر مخاطب همزمان  کار و مخاطب نداشته باشد. 3- بیش از پنج هزار 
کتور و جدول  کندا یع شده زنده بوده یا  4- محتوای توز داشته باشد. 

پخش زمانی داشته باشد.«

به غیر از بخش چهار این تعریف نشان می دهد که منظور از صوت و تصویر 
، رسانه های برودکست یا همان تلویزیون است.  گیر فرا

تقریبا بله. البته با اضافه شدن بخش چهار اقسامی از برودبند را هم شامل 
می شود.

 
برخورد وزارت ارشاد با این مساله چه بود؟

و  از همه مباحث طلبگی  که فارغ  یم  را بگو از توضیح بیشتر این  قبل 
و همین مصوبه، منطق  گفت وگوها  کلا منطق همه  ی،  ادار و  حقوقی 
زارت فرهنگ و ارشاد و سازمان  کار بین و ی و تقسیم  همدلی، همکار
صداوسیما است. توفیق صداوسیما در تمشیت همین موضوع، توفیق 
که  ی صداوسیماست. ما  ما و توفیق نظام است. ایضا موفقیت ما، آبرو
گرفته  کردم تصمیم را قبلا  که عرض  آمدیم با یک مساله ای مواجه بودیم 
گیر وجود  زارت ارشاد به معنای صوت و تصویر فرا بودند و چیزی در و
کردیم وزارت ارشاد و صداوسیما  گام اول این بود که مشخص  نداشت. 
گیر مسئولیت دارند. این اولین چیزی  توامان در حوزه صوت و تصویر فرا
کثر حوزه ها،  کار شد. به نظر ما ا کردیم و تقسیم  که رفتیم و مکتوب  بود 
حوزه های وزارت ارشاد است، یعنی نظارت بر تبلیغات، سینما، موسیقی، 
زارت  ی های رایانه ای و امثال اینها بر عهده و ی ها، باز کتاب، خبرگزار
ارشاد است. آنچه برای دوستان صداوسیماست، یکی مساله پخش زنده 
ک  ی اودی ها هم باز این اشترا که در و ی اودی ها بود  و یکی هم مساله و
که  تی ارائه می دهند  ی او دی ها نیز بعضا محصولا که و برقرار است؛ چرا
که دو نفر از مجموعه وزارت  در حوزه تنظیم گری ارشاد است. لذاست 
ارشاد در شورای ساخت و دو نفر در شورای پخش عضو هستند. البته 
ارشاد اسلامی  و  فرهنگ  زارت  و اینکه  یم  بگو یک جمله تکمیلی هم 
یک نهاد ذاتا تنظیم گر است و سابقه چند دهه تنظیم گری دارد. سابقه 
که هر نوع تنظیم گری در حوزه  تقریبا موفقی هم دارد. واقعیت این است 
یتش با وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است. یکی از  سمعی-بصری اولو
هنرمندان و اصحاب هنر در جلسه ای می گفت آجرهای این وزارتخانه 
کار درست شده است. از طرف دیگر سازمان صداوسیما  هم برای این 
یک سازمان ذاتا تولیدگر است. پس ذات این دو نهاد فرهنگی متفاوت 
یت با وزارت فرهنگ و ارشاد  است. وقتی ما به تنظیم گری می رسیم، اولو
یم. ما  ی و تعاملی آن را هم دار اسلامی است و سازوکار و منطق، فهم ادار
کنیم. اینکه به  طبیعت سازمان ها را در تصمیم گیری هایمان باید لحاظ 
یک سازمان ذاتا تولیدکننده کار تنظیم گری داده شود، طبیعتا باید برود و 
گر با همان عینک و منطق تولیدی  سازوکارش را در خودش ایجاد کند. ا
کند، تنظیم گری موفقی نخواهد داشت.  کار نگاه  کارفرمای تولیدی به  و 

کم بر صوت و تصویر  بنا بود شورایی تشکیل شود تا سیاست ها و ضوابط حا
گیر را مشخص کند و در یک مهلت سه ماه این کار انجام شود. آیا کار به  فرا
سرانجام رسید و دیگر اینکه وضعیت این شورا و تصمیمات به چه نحوی 

است؟
چون ابلاغ با تاخیر انجام شده است فکر می کنم هنوز از آن مهلت سه ماهه 
زمان باقی مانده است. در حال حاضر هم آقای میرباقری به نمایندگی از 
که  شورای عالی انقلاب فرهنگی و با حکم دبیر آن شورا، موظف شدند 
مقدمات تشکیل آن شورای بند شش را فراهم کرده و در جلسه این شورای 
چندنفره، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، دبیر شورای عالی فضای 
یر فرهنگ و صداوسیما، دو یا سه نفر اعضای حقیقی شورای  ی، وز مجاز
عالی انقلاب فرهنگی و دو نفر مسلط و متخصص این فضا حضور دارند 
و تصمیم گیری نهایی صورت می گیرد. البته وزارت ارشاد هم جلساتی برای 
بررسی جوانب این موضوع داشته است. مثل دیدار ما با صاحبان پلتفرم ها 
که برگزار شده و حسب دستور آقای رئیسی بود. آقای رئیس جمهور گفتند شما 
بنشینید و نظرات این دوستان را بگیرید، یعنی قرار شد ما که وزارت ارشاد 
هستیم، وقتی می خواهیم در جلسه شورا بنشینیم و گفت وگو کنیم، بگوییم 
نظرات ذی نفعان شبکه نمایش خانگی را هم در نظر بگیرید. اما ظاهرا این 
جلسه  هم به مذاق دوستان صداوسیما خوش نیامد، اما ما کارمان را انجام 
دادیم این کلیت کار ماست. همزمان پیمایش علمی و خوبی انجام دادیم؛ 
از نگاه و انتظارات عامه مردم از محتوای پلتفرم ها و نحوه مصرف فرهنگی 
آنها در نسبت با این سکوها. ان شاءالله در جلسات با استنادات حقوقی و 
تجمیع دغدغه های محتوایی مردمی و توقعات سکوها حاضر خواهیم بود. 

شنیده شده که در جلسات اخیر ساترا، دو نفر از اعضای وزارت ارشاد به 
جلسات نمی روند. به نظر می رسد که اختلاف نظرهایی پیش آمده و اخیرا 
که سازمان صداوسیما درخصوص تعلیق مجوز  ی است  هم به خاطر رفتار
« مهران مدیری داشتند. چقدر این موضوع صحت دارد؟ آیا این  پروژه »اسکار
اختلاف نظرها به همان مسائل بنیادینی برمی گردد که همچنان حل نشده است؟ 
اطلاعی از این اختلافات بنیادین ندارم اما این عدم حضور به خاطر قهر 
، دو هفته بعد از اینکه معرفی شد، گفت فرصت حضور در  نیست. مهدی پور
این جلسات را ندارم و دکتر ایمان خوشخو جایگزین شدند. در حال حاضر 
پندار عضو شورای تولید هستند و در شورای  هم آقای خوشخو و آقای آذر
کران هم علاوه بر بنده، آقای نیرومند هم هستند. عجالتا باید در مساله صوت  ا
ی اودی ها و سکوهای  گیر به معنای اخص و مشخص آن در و و تصویر فرا
نمایش خانگی نگاه مان را فرصت محور کنیم. این یک مساله اصولی است؛ 
ی و این ظرفیت فنی و فرهنگی را بپذیریم و با آن دیالوگ  یعنی این تکنولوژ
برقرار کنیم و البته سیاست ها و خطوط سبز و قرمزمان را هم به او بگوییم 

ی از خودمان نشان  و با آن جلو بیاییم. نباید با آن رقابت کنیم و نباید رفتار
یم. فضای هنری  دهیم که نشان دهنده آن باشد که با آن تعارض منافع دار
باید ما را حامی و پدر خود ببیند و همچنین وزارت ارشاد یا صداوسیما را 
ی خودش دید که  گر رقیب کنار چتر حمایتی و نظارتی بر سر خودش بداند. ا
ی کند و پشت پا بیندازد، او از شما دورتر می شود و  تلاش می کند سنگ انداز
زبان شما برای صیانت و راهبری محتوایی خواهد شد. همه حرف ما همین 
است. همه می دانند که ما هیچ وقت از مواضع اصولی مان کوتاه نخواهیم آمد. 
گیر و مساله نمایش خانگی انتقال یک  مساله یک ما در صوت و تصویر فرا
محتوای خوب، سالم، پالوده، متعهد به اصول ارزشی، شاداب و امیدوارکننده 
به جامعه ایرانی است. جامعه ایرانی این را از ما توقع دارند؛ در عین حال آنها 
ی دارند و یک حیات فرهنگی و  یک بخش خصوصی هستند و کسب وکار
دیدگاه هایی دارند و باید چهارچوب این فضا را دانست و با آنها گفت وگو 
کرد. تجربه ما نشان داده که مجموعه ارتباطی و نظارتی نمایش خانگی در 
5، 6 ماهی که وزارت ارشاد نقش فعال تری داشت، خیلی بهتر شده است. 
ی صورت گیرد که نشان دهنده این باشد که قرار  گر در ادامه مسیر کار اما ا
یم.  ی یا رقیب تراشی شود، عملا در مواجهه به بن بست می خور است نابرادر
یال ها و  بحث بعدی این است که مرجع صدور مجوز ساخت و پخش سر
برنامه های نمایش خانگی، حسب توافقی که شده یکجاست و آن هم همین 
شوراست. کس دیگری فراتر از این شورا نمی تواند و نباید این کار را انجام دهد. 
یم در این  همان طور که عرض کردم، قرار بوده این شورا تعاملی باشد و ما دار
شورا با دوستان خوب مان در صداوسیما و ساترا تعامل کرده و به آنها کمک 
می کنیم. اما بحث مهمی که می تواند بر این شورا سایه بیندازد، روال ها و 
سازوکارها و فرآیندهای بیرون از شوراست. البته طبیعی است که هر نظارت 
و شورای نظارتی در چهارچوب آیین نامه ای عمل می کند. طبعا باید این 
آیین نامه مشخص و مضبوط باشد و طوری نوشته شود که موید تصمیمات 
کران فیلم سینمایی  شورا باشد. ما در وزارتخانه، ضوابط مربوط به ساخت و ا
را بردیم در شورای هنر که یک شورای فراوزارتخانه و فرادولت است و تصویب 
گر این کار را انجام دهند خوب است.   کردیم. به نظرم دوستان صداوسیما هم ا

بروز چنین اختلافاتی ظاهرا اولین نشانگانی است بر اینکه مسیر انتخاب شده 
برای ارائه مجوزها اشتباه انتخاب شده است؟ شما توافق کردید که این شورا 
تشکیل شود که اختلافات بین سازمان صداوسیما و بخش نمایش خانگی 
کم شود اما ظاهرا اختلافات سر پروژه ای مثل اسکار دوباره شدت گرفته است. 
کید می کنم که شخصا این اختلافات را تایید نمی کنم. ما ایده مان  باز هم تا
گیر قائل  را قبلا گفتیم. نکته من این است که ما در مساله صوت و تصویر فرا
به این هستیم که یک نهاد و شورای فرادستگاهی و حتی فراقوه ای شکل 
کار را پیش ببرد. ممکن است این شورا شورای صدور مجوز  بگیرد و این 
باشد، ممکن است شورای حل اختلاف باشد. ممکن است بگویید این 
شورا چنین کارکردی ندارد و از این شورا این کار درنمی آید اما سوال این 
است وقتی من پلتفرم یا من تهیه کننده می بینم قوانین رعایت نمی شود، 
که خودش تهیه کننده و رقیب  یم؟ به همان دستگاهی  کجا باید بگو به 
توست؟ نمی توان قاضی و ناظر و مجری و رقیب همه با هم یکی باشند. 
ید این طور نباشد. ما باید شورایی داشته باشیم و  اقل نظام حقوقی می گو
بارها گفتیم که هیات نظارت بر مطبوعات یک هیات قابل قبول است و 
یک مدل تجربه شده موفق است و به نظر ما این مدل می تواند تسری یابد 
. یعنی شورایی در مقام صدور مجوز تعبیه  گیر در مساله صوت و تصویر فرا
کرده باشیم که الان این تدبیر شده اما کامل نیست یا در مقام حل اختلاف 
یا فرجام خواهی و امثال اینها. ما الان در آیین نامه سینمایی این کار را کردیم، 
یعنی خودمان را مکلف به هیات های مختلف و شوراهای بالادستی کردیم 
گر کسی به مشکل خورد، شورایی بالاتر از آن شورا باشد که بروند و از آنجا  که ا
ی را که برای یک فیلم صادر نشده، آنها بررسی کنند.  بخواهند مثلا مجوز
به نظرم آنجا چنین ایده ای می تواند کارگر و پیشران باشد که ان شاءالله در 
آن بند شش ماده واحده »تعیین الزامات ساماندهی حوزه صوت و تصویر 

« و در شورا بررسی خواهد شد.  گیر فرا

و این ایده  نهایی و مورد تایید وزارت ارشاد است. 
اجمالا بله. 

اکثر هنرمندان هم موافق این ایده هستند. 
بله، طرف آمده و مشکلی دارد، یعنی ظلمی به او شده، می رود و به دیوار 
می خورد و نمی داند چه کسی باید پاسخگوی خسارتش باشد و همین طور گیج 
می زند. بعد ما نه اقتصاد و نه شخصیت او را به رسمیت می شناسیم و این 
واقعا درست نیست! او باید بتواند جایی برود که بگوید این مجوز را بی دلیل 
رد کردید و از جایی آن را پیگیری کند. این جایی است که به نظرم می تواند 
با شأنیت بالادستی، فرادستگاهی و فراقوه ای مساله را حل کرد. از طرف دیگر 
گر پلتفرمی قانون را رعایت نکرد یا محتوای  ی داشت که ا هم باید سازوکار
ناسالم و بی ضابطه منتشر کرد، هزینه بی قانونی خود را بپردازد. این سازوکار 

هم می تواند در همان شبه هیات نظارت بر مطبوعات تدبیر و تعبیه شود. 

همان نظارت پسینی هم جزء همین پیشنهادهاست. 
کنم اما برای  که مطرح  باره نظارت پسینی یا پیشینی الان نظری ندارم  در
یادی را باید طی کنیم. درواقع  اینکه به نظارت پسینی برسیم، مقدمات ز

برای اینکه به تصمیم برسیم خیلی مقدمات باید طی شود.

یرساختی است یا حقوقی؟  این مقدمات مربوط به بخش ز
مهم تر از زیرساختی و حقوقی، به نظرم مفاهمه فرهنگی است. اول باید به 
ید؛  یک مفاهمه فرهنگی روشنی برسید و بعد به سراغ نظارت پسینی برو
ضمن اینکه نظارت پسینی هم باید یک سازوکار مشخصی داشته باشد. 
این روزها در شورا تقریبا بحث نظارت پیشینی و پسینی نبوده، چون ما 
همه نظارت هایمان پیشینی است، به جز نظارت بر مطبوعات که پسینی 

سیدمحمد هاشمی، قائم مقام وزیر و معاون حقوقی، امور مجلس و استان های وزارت فرهنگ ارشاد و اسلامی در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

بنای لجاجت 
با هنرمندان را نداریم

نگاهی به فیلم هایی که سینمای آمریکا درباره تسخیر سفارت این کشور در تهران ساخت

نیروی دلتافورس شکست خورد
گران را بفرستید! سینما

سیزدهم آبان ماه روز بسیار پرماجرایی در تقویم سیاسی و اجتماعی ایران 
است. سال ۱۳۴۳ در چنین روزی امام خمینی پس از سخنرانی معروفش 
علیه کاپیتولاســـیون از ایران به ترکیه تبعید شـــد و درحالی که عمده مسیر 
دستگیری و بازداشت را ساکت بود و با کسی حرف نمی زد در هواپیما 
به ماموران ساواک که همراهش بودند، گفت: »من به جرم دفاع از وطنم 
تبعید شدم« و دوباره لب فرو بست. سال ۱۳۵۷ هم در چنین روزی دولت 
شـــریف امامی که رئیس ساواک می گفت اگر نخست وزیر شود کشور را 
دوماهـــه بـــه حالـــت انقلابی فرو خواهد برد، واقعـــا چنین کرد. او یک روز 
گهان خشونتی خونین به خرج می داد و یکی  کوتاه می آمد و روز دیگر نا
از قوس های صعودی این خشـــونت ورزی ســـیزدهم آبان ماه بود؛ روزی 

که مقابل دانشگاه تهران تعدادی از دانش آموزان به گلوله بسته شدند. 
اما ســـیزدهم آبان را با یک عنوان دیگر هم می شناســـند؛ تسخیر سفارت 
آمریکا در تهران که از جانب تسخیرکنندگانش به لانه جاسوسی شهرت 
پیدا کرد. این اتفاق در ســـال ۱۳۵۸ و به دســـت تعدادی از دانشجویان 
رخ داد و هدفش وادار کردن آمریکایی ها به پس دادن شـــاه بود. شـــاه با 
هر زحمتی توانست بالاخره وارد آمریکا شود و ایرانی ها می ترسیدند که 
دولـــت آمریـــکا مثل ســـال ۳۲ دوباره بخواهد کودتـــا کند و او را به قدرت 
بازگرداند. تســـخیر ســـفارت آمریکا در تهران از جمله بحث برانگیزترین 
اتفاقات تاریخ معاصر به حســـاب می آید و ســـینمای ایران تنها با یک 
فیلـــم ســـراغ آن رفتـــه اســـت. فیلمـــی که آن هـــم ربط مســـتقیمی به خود 
ســـفارت ندارد و به نیروهای دلتافورس مربوط می شـــود که برای نجات 
آمریکایی ها به ایران آمدند و در طوفان شن گرفتار شدند. فیلم »طوفان 
شن« از محمدجواد شمقدری. البته در این خصوص مستندهای زیادی 

ساخته شد ولی در حوزه داستانی عملا هیچ فیلمی به خود واقعه اشاره 
نکرده اســـت. جالب اینجاســـت که آمریکایی ها هم در این خصوص 
کم کار بودند تا اینکه در ســـال های ۲۰۰۱ و ۲۰۰۲ میلادی، دو فیلم توســـط 
کارگردانان ایرانی-آمریکایی با اشـــاره به این موضوع ســـاخته شـــد. این 
دقیقا به پس از وقایع ۱۱ سپتامبر و حمله به برج های دوقلو مرکز تجارت 
جهانی برمی گردد که مقیاس اسلام ستیزی در غرب بسیار بالا رفته بود و 
عده ای از افراد ایرانی الاصل در تلاش برای سوا کردن حساب خودشان 
از مردم منطقه غرب آسیا بودند. بیش از یک دهه بعد وقتی تقابل ایران و 
آمریکا خیلی جدی تر شد این بار چند نفر از ستاره های سینمای آمریکا 
راسا ورود کردند و در این باره فیلمی ساختند به نام »آرگو«. با این فیلم 
که برنده اسکار هم شد، تعداد بسیار بیشتری از مخاطبان آشنا هستند. 
در ادامه به مناسبت ۱۳ آبان ماه مروری کرده ایم بر سه فیلمی که سینمای 

آمریکا با موضوع تسخیر سفارت این کشور ساخته است. 

آمریکای زیبا- ۲۰۰۱

فیلم »آمریکای زیبا«America So Beautiful، در حقیقت چیزی نیست 
جز همانچه در اسمش آمده است. داستان گروهی از مهاجران ایرانی در 
لس آنجلس را دنبال می کند که سعی دارند در بحبوحه بحران تسخیر 
سفارت آمریکا در تهران، جایگاه خود را در آمریکا پیدا کنند. هوشنگ 
بر این باور است که بلیت خروج از بازار فارسی عموهایش را دارد و این 
بلیت یا برگ برنده، شریک شدن در یک دیسکوی پرزرق وبرق است. 
البته او باید بتواند ســـرمایه لازم برای این کار را فراهم کند. درحالی که 
هوشنگ تلاش می کند تا پای خانواده اش را به این معامله بکشاند، 
، تکه ای از رویا  تصمیم می گیرد با بردن آنها برای یک شب در دیسکو
را به آنها نشان دهد. آنها در عوض با شبی از شگفتی و دگرگونی مواجه 
می شـــوند که مملو از شـــادی، درد و مکاشـــفه اســـت. شب نومیدانه 
همگون سازی خانواده هوشنگ با فرهنگ آمریکا به جست وجویی 
متحرک برای هویت، فرهنگ و کالبدشکافی موثر در رویای آمریکایی 
تبدیل می شود. بابک شکریان که کارگردان این فیلم بود در سال 2015 هم 
یک فیلم دیگر به نام »Shah Bob« را کارگردانی کرد که چندان دیده نشد. 

مریم-۲۰۰۲

»مریم« نوجوان ایرانی الاصلی اســـت که در حومه نیوجرســـی زندگی 
می کنـــد. تـــا زمانی که پس از دســـتگیری گروگان هـــای آمریکایی در 
ایران احساسات ضدایرانی در جامعه اطراف او فوران کند خودش 
را یک آمریکایی می داند. حالا اما شرایط فرق کرده است. به عبارتی 
این فیلم به تجربیات ایرانیانی می پردازد که به دلیل تار شدن روابط 
بین ایران و آمریکا در آمریکا با تبعیض مواجه می شوند. رامین سری 
کـــه کارگردان این فیلم بود ده ســـال بعـــد یک فیلم بلند دیگر به نام 
»بی عشق« ساخت و این دو مورد، تنها فیلم هایی هستند که تا به 
حال از او دیده شـــده اســـت. مریم پریس که در این فیلم نقش مری 
آرمین را بازی می کند، تا به حال در چند سریال درجه چندم حضوری 
تک قســـمتی داشـــته است و در این فیلم شهره آغداشلو نقش مادر 
او را بازی می کند. شـــان توب در نقش پدر مریم و همچنین دیوید 
کـــرت، ماز جبرانـــی، ویکتور جوری، گلی ســـمیعی، آرمین امیری  آ
یگران که هیچ کدام چهره شناخته شـــده ای  و تعـــداد دیگـــری از باز

یگران این فیلم به حساب می آیند.  نیستند، از دیگر باز

آرگو-۲۰۱۲

« ماجـــرای یـــک مامـــور سیاســـت کـــه تحـــت پوشـــش یک  »آرگـــو
تهیه کننده هالیوودی درحال جست وجو و تحقیق برای ساخت 
کـــی را برای  فیلمـــی علمی-تخیلـــی اســـت، امـــا عملیات خطرنا
یان بحران  یکایی در تهران آغاز می کند که در جر نجات شش آمر
یکا در ایران به راه افتاده است. کارگردان این  اشغال سفارت آمر
فیلـــم بن افلـــک اســـت و جرج کلونـــی تهیه کننده آن بـــود که هردو 
از ســـتاره های ســـینمای هالیـــوود هســـتند. بن افلک خودش هم 
ی کرده و هنرپیشـــه های دیگری کـــه هیچ کدام  در ایـــن فیلـــم باز
ستاره نیستند از جمله برایان کرانستون، آلن آرکین، جان گودمن 
یگـــران دیگـــر کار هســـتند. آرگو پر از  و الکســـاندر دســـپلا هـــم باز
یخی اســـت اما با حمایت ســـازمان سیا  جعل های مشـــخص تار
یکا پیدا  که به طور رسمی اعلام شده توانست فروش خوبی در آمر
ی قدرت  کید آمریکایی ها رو کند. یکی از نکات اصلی این فیلم تا
سینما برای نفوذ در قلب سیستم امنیتی ایران است. آنها به این 

طریق ســـعی در فرار از اشـــاره به ماجرای طوفان طبس داشتند. 

ادامه از صفحه۱۲ ادامه در صفحه۱3 

معین احمدیان-عاطفه جعفری
 گروه  فرهنگ

یال »فــرار از زنــدان« در دنیــای درام   بــه نقــل از ورایتــی، فصــل جدیــدی از ســر
کــس پخــش شــد، توســط هولــو در حــال ســاخت  ی کــه از شــبکه فا پرطرفــدار
یال اســت و احتمــال  اســت. الگیــن جیمــز در حــال نوشــتن فیلمنامــه ایــن ســر
یال یعنــی مایــکل  مــی رود در داســتان جدیــد، شــخصیت های اصلــی ســر
ی »دومینیــک  « و لینکلــن بــاروز بــا بــاز ی »ونتــورث میلــر اســکافیلد بــا بــاز
ــر ســاختن  ، علاوه ب پرســل« حضــور نداشــته باشــند. در رزومــه  هنــری جیمــز
کــن هــم  ی کریســتوفر وا یال »آقایــان« بــا بــاز اســپین آف »پســران آنارشــی«، ســر
ــرار از زنــدان«  یال »ف ی در کنــار داون اولمســتد کــه خالــق ســر وجــود دارد. و
یال جدیــد هســتند. فــرار از زنــدان، اولین بــار  بــود، از تهیه کننــدگان ســر
ی آنتــن رفــت و از آن زمــان بــه مــدت  گوســت ســال 2005 رو یــخ 29 آ در تار
کــس پخــش شــد. در ادامــه  ایــن مجموعــه یــک فیلــم  پنــج فصــل از شــبکه فا
ینــه بــه نــام »فــرار از  تلویزیونــی بــه نــام »فــرار نهایــی« و یــک اســپین آف کم هز
ی  زنــدان: اثبــات بی گناهــی« را تولیــد کــرد. ایــن اســپین آف به طــور انحصــار
بــرای تلفن هــای همــراه در دســترس بــود. از ایــن مجموعــه همچنیــن تولیــدات 
یدئویــی، وب ســایت های  ی و دیگــری هــم ســاخته شــد و الهام بخــش یــک بــاز
آنلایــن، یــک مجلــه و یــک رمــان قــرار گرفــت. نســخه اصلــی فــرار از زنــدان، 
به دنبــال لینکلــن بــاروز اســت کــه به دلیــل جنایتــی کــه مرتکــب نشــده بــه 
ــک  ــرای کم ــه ای ب ــکافیلد، نقش ــکل اس ــرادرش مای ــده و ب ــوم ش ــدام محک اع
بــه لینکلــن بــرای فــرار از زنــدان طراحــی می کنــد. ایــن نمایــش در رتبه بنــدی 
یال تلویزیونــی درام  غول پیکــر بــود و جایــزه گلدن گلــوب را بــرای بهتریــن ســر
یال رابیــن تونــی، پیتــر  یافــت کــرد. در ایــن ســر بــرای فصــل افتتاحیــه خــود در
یلیامــز و پــل آدلســتاین نیــز  یــد و ، مارشــال آلمــن، و ی نولاســکو ، آمــور اســتورمار
، مــت اولمســتد، کویــن هوکــس، داون  یتــز ایفــای نقــش کردنــد. ادلشــتاین، مور

پــاروس و بــرت رتنــر تهیه کننــده اجرایــی آن بودنــد. 

انیمیشـــن ســـینمایی »بچه زرنگ« از فیلم های اکران شده فصل پاییز بود که از 
پنجم مهر در سالن های سینمایی سراسر کشور به نمایش عمومی درآمد. این 
فیلم تاکنون 700 هزار مخاطب داشته است و طی پنج هفته اکران به فروش 24 
میلیارد تومان رسیده است. بچه زرنگ با رشدی صعودی در گیشه توانسته است 
به پرفروش ترین فیلم کودک و همچنین پرفروش ترین انیمیشن تاریخ سینمای 
ایران تبدیل شـــود. این فیلم به تهیه کنندگی حامد جعفری و نویســـندگی علی 
رمضان، از ابتدای اکران توانســـت با اقبال کودکان و خانواده های شـــان مواجه 
شـــود و رکوردهـــای مختلفـــی را جابه جا کند. این فیلم در ابتدا توانســـت عنوان 
دومین فیلم فروش هفتگی و روزانه سینماها را در اختیار بگیرد و در هر هفته با 
یک رشد صعودی، فروش بیشتری نسبت به هفته قبل داشته باشد. همچنین 
ایـــن فیلـــم توانســـت در چند هفته ابتدایـــی اکران به پرفروش تریـــن فیلم کودک 
سال جاری تبدیل شود. داستان انیمیشن بچه زرنگ درباره  پسر بچه ای به نام 
محسن است که عاشق ابر قهرمان های فیلم هاست و همیشه تلاش می کند تا 
 ، با وسایل ابرقهرمانی اش به هرکس و هر چیزی کمک کند. اما در یک اتفاق نادر
محســـن با ببری مواجه می شـــود که از گونه حیوانات منقرض شده ایران است و 
تصمیم می گیرد تا به آن حیوان هم کمک کرده و او را به زادگاهش بازگرداند. به 
گفته جعفری، این پویانمایی در دو نســـخه تولید شـــده  اســـت. نســـخه اول آن، 
ایرانی و برای کشورهای مسلمان و نسخه دیگر هم برای کشورهای غیرمسلمان 
است. انیمیشن سینمایی بچه زرنگ، سومین محصول انیمیشن سینمایی گروه 
هنر پویا و کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان اســـت که به همت یک تیم 
250 نفره از جوانان ایرانی به کارگردانی مشترک بهنود نکویی، هادی محمدیان و 
محمدجواد جنتی ساخته شده است. این پروژه از سال 1397 تا 1401 به مدت 
چهار سال درحال ساخت بود و در جشنواره  فجر 1401 پخش شد. آهنگسازی 
این اثر توسط امیر توسلی و با مدیریت تولید اسماعیل کراری انجام شده است. 

شبکه نمایش به مناسبت فرا رسیدن روز مبارزه با استکبار جهانی، مجموعه ای 
از آثار سینمایی با موضوع پشت پرده سیاست را تقدیم بینندگان خود می کند که 
البته همگی محصول خود آمریکا هستند. به نقل از روابط  عمومی این شبکه، به 
مناسب روز 13 آبان، از پنجشنبه 11 آبان تا 17 آبان فیلم هایی با این موضوع روی 
آنتن شبکه می رود. فیلم سینمایی »معاون«، پنجشنبه 11 آبان ماه ساعت 23 
پخش می شود. این فیلم درباره  مردی جوان است که به عنوان دستیار شخصی 
یکی از فرمانده های وزارت دفاع آمریکا شـــروع به کار می کند. فیلم ســـینمایی 
»سگ را بجنبان«، جمعه 12 آبان ماه ساعت 23 پخش می شود. داستان 11 روز 
مانده به انتخابات آمریکا را روایت می کند که یک دختر 17 ساله مدعی می شود 
توســـط رئیس جمهور در دفترش مورد تعرض قرار گرفته اســـت. فیلم سینمایی 
کس«، شنبه 13 آبان ماه ساعت یک بامداد پخش می شود. هدف  »هدف پارالا
کس درباره گزارشـــگر تلویزیون و دوســـتش اســـت که شاهدان ترور سناتور  پارالا
یاســـت جمهوری و کشـــته شدن قاتل او هستند. فیلم سینمایی  کارول، نامزد ر
»اسرار رسمی«، شنبه 13 آبان ماه ساعت 23 پخش می شود. در این فیلم یکی از 
ماموران اطلاعاتی بریتانیا برای جلوگیری از حمله آمریکا و دولتش به عراق یک 
 ،» یادداشت محرمانه را در مطبوعات پخش می کند. فیلم سینمایی »منطقه سبز
یکشنبه 14 آبان ماه ساعت 23 پخش می شود. داستان فیلم در مورد یک افسر 
آمریکایی در جنگ عراق است که به دنبال نجات جان بشریت به عراق رفته 
است. فیلم سینمایی »سلما«، دوشنبه 15 آبان ماه ساعت 23 پخش می شود. 
داستان درباره  مارتین لوتر کینگ و صدها تن از همراهانش است که خواستار 
گرفتن حق رای برای جامعه سیاه پوستان آمریکا می شوند. فیلم سینمایی »دره 
گرگ ها: عراق«، سه شنبه 16 آبان ماه ساعت 23 پخش می شود. این فیلم داستان 
گرفتار شدن چند تبعه ترک به دست نیروهای آمریکایی در عراق است. فیلم 
سینمایی »سرزمین آواره ها«، چهارشنبه 17 آبان ماه ساعت 23 پخش می شود. 

است. برای اینکه به یک نظارت پسینی برسیم، این مفاهمه فرهنگی 
باید بین مجموعه هنری و مجموعه های تصمیم گیران فرهنگ و هنر و 

رسانه کشور شکل گیرد. 

و این مفاهمه هم بیشتر باید از جانب هنرمندان باشد. واقعیت امر این است 
که ما با انبوه تولیدات در فضای جدید رسانه مواجه هستیم و پذیرش مدل 
نظارت پسینی و سیاست خود تنظیمی، در این فضا اجتناب ناپذیر است. 
نه، لزومی ندارد. نظارت پیشینی تلازمی با کم شدن آثار ندارد. شما می توانید 
گر  یک شورا را 10 شورا بکنید و هر شورا به جای 30 فیلم سه فیلم ببیند. ا
مساله فرهنگی مساله یک باشد، باید تلاش کرد که فرهنگ را قوام بخشید 
و صیانت کرد. اشکال ندارد ممکن است یک روز به نظارت پسینی برسیم. 
من مخالفت صریحی با این موضوع ندارم یا اینکه بگویم این بد است و 
آن خوب است اما به طور کلی عرضم این است که برای اینکه به آن نقطه 
برسیم، نیاز به یک مفاهمه داریم. اینکه بگوییم حتما ناگزیر است، نه، اصلا 
اینها ملازمه ای ندارند اما اینکه روال ها خیلی طبیعی باشند و تولیدکنندگان 
خودشان خطوط سبز و قرمز را به صورت طبیعی صیانت کرده باشند و 
از مرزهای اصولی دینی و اجتماعی و ملی مرزبانی کنند، آن موقع روزی 
است که شاید بشود نظارت پسینی داشت؛ مثلا این در مطبوعات هست.

اما همین شیوه نظارت در فضای مطبوعات وجود دارد و اهل رسانه خودش 
را ملزم به رعایت قوانین می کند. این شیوه نظارت را می توان در شبکه نمایش 

خانگی هم به کار برد. 
درست است اما این حرف هم زیرساخت حقوقی می خواهد و هم مفاهمه 
فرهنگی. در مطبوعات سال ها این رفت وآمدها شده و چهارچوب هایی 
که شما هم می دانید، پذیرفته شده هستند و در رابطه با چهارچوب  های 
فرهنگی و مطبوعات است. این باید در بسترهای مختلف هم اتفاق 
بیفتد. بعد می توان این کار را کرد. اما آن روز با این روزهای ما فاصله دارد. 

 آن بخشی از لایحه هفتم توسعه که مرتبط با شبکه نمایش خانگی بود هم 
در مجلس محل بحث قرار نگرفت. چرا؟

آن را به همین مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی که اشاره کردید، سپردند 
و به آن احاله دادند. تصمیم شان این بود که همان جمع تخصصی فرهنگی 
و فنی موضوع را پیش ببرد، گرچه این مساله مساله ای قیام و قعودی نیست و 
یک مطالعه عمیق و دقیق می طلبد و کاری است که مردافکن است و باید 
یف و خط کشی ها را دقیق کنند. ضمن اینکه نظرات  وقت بگذارند و تعار
متفاوت و ایده های مختلف هم آنجا هست. وقتی یک قانون را می نویسند، 
خط های مختلف را بالا و پایین کرده و بالاخره آن را تنظیم می کنند اما 
ایده های متفاوتی وجود دارد از اینکه نهادی مثل آفکام داشته باشیم تا 
اینکه دست ارشاد باشد یا در دست صداوسیما قرار گیرد تا مشترک باشد. 
اینها اختلافاتی است که در یک جمع متخصص قابل گفت وگو است. 
یایی از قوانین و احکام ذیل خودش می طلبد  مباحثی که هر کدامش، در
و باید دست اینها از مطالعه و تحقیق پر باشد که آنجا جمع بندی کنند. 

وزها مورد اعتراض اهالی هنر و  که این ر یکی دیگر از مباحث چالشی 
به خصوص سینمایی ها قرار گرفته است، اظهارنظری است که جناب وزیر 
ارشاد درخصوص هنرمندان زن ممنوع الفعالیت داشتند. این صحبت وزیر به 
لیستی از زنان بازیگری الصاق شد که در یک سال اخیر کشف حجاب کرده 
بودند. سوال اول اینکه آیا وزارت ارشاد، لیستی از هنرمندان زن ممنوع الفعالیت 
منتشر کرده است و سوال دیگر اینکه آیا به لحاظ قانونی سازوکار برای 

وزارت ارشاد تعریف شده که جلوی فعالیت هنری اهالی سینما را بگیرد؟ 
، ابزارهای قانونی  اجمالا بگویم که نظام حکمرانی حقوقی و فرهنگی کشور
برای این موضوع را دارد. این نکته اول. نکته دوم اینکه من یادم نمی آید لیستی 
را رسما معرفی کرده باشند. در موضوع مساله کشف حجاب این را از روز 
اول هم صراحتا وزارتخانه بدون هیچ لکنت و رودربایستی اعلام کرده بود 
کسانی که کشف حجاب کرده باشند، به هرحال تا وقتی که بر همان مدار 
و منطق بخواهند ادامه مسیر داشته باشند، امکان فعالیت های فرهنگی 
و هنری نخواهند داشت. آقای وزیر هم صراحتا گفته بودند. آقای خزاعی و 
معاون ایشان هم گفته بودند. ابزار قانونی هم برای راهبری این موضوع هست. 
اینکه گفته شود این مساله خلاف قانون است، حرف حقوقی دقیقی نیست. 
چطور می شود رفتاری خلاف شرع و قانون و به طور متجاهرانه صورت بگیرد 
و هیچ پاسخ قانونی نداشته باشد؟  ای کاش همکاران حقوقی من و کسانی 
که این حرف را تکرار می کردند اندکی فرصت می گذاشتند و قانون شکنان 

را به رعایت قانون دعوت می کردند. 

پس به لحاظ حقوقی شما می گویید امکانش هست؟
بله، امکانش هست. کاری غیرقانونی نیست. 

به هر حال بحث وجود دارد که یک هنرمند  چگونه می تواند جبران کند 
و دوباره ادامه فعالیت دهد؟ مثلا یکی از خانم های کشف حجاب کرده  
بخواهد ادامه فعالیت دهد، باید چه مراحلی را طی کند؟ به لحاظ حقوقی 
این مساله هم مشخص شده است؟ سازوکاری برای جبران آن وجود دارد؟

بله و تجربه اش هم هست. بیشتر از یکی و دو تا. 

به نظر می رسد که پیش از این، سیاست اعمالی بوده تا اعلامی؟
من سیاست اعلام و اعمال را تنظیم نمی کنم اما آن بخش را که مکلفم 
پاسخ دهم، عرض می کنم که مجرای قانونی و ابزار حقوقی برای این 

موضوع وجود دارد. 

همان طور که گفتید لیستی از هنرمندان ممنوع الفعالیت از جانب وزارت 
ارشاد اعلام نشده است و بیشتر ناشی از شیطنت رسانه ای بود که فکر 
می کنیم به ضرر آن چهره های زن سینمایی تمام شود. به نظر می رسد وزارت 
فرهنگ و ارشاد، علی رغم اینکه بر مواضع و اصول قانونی تاکید دارد، راه را 
بر هیچ هنرمندی نبسته است و بر تعامل حداکثری با آنها تاکید دارد. ضمن 
اینکه برخی از خانم هایی که سال پیش کشف حجاب کرده بودند هم در 

مراسمات اخیر با حجاب حضور داشتند. 
یم، چون  به طور کلی ما بنای بر لجاجت با جامعه هنری نداشته و ندار
منطق ما خلاف این است. منطق و استراتژی ما تعامل و گفت وگو است. 
در همین مساله حقوقی که شما می گویید بارها و بارها به ویژه در سال 
گذشته که ما یک پیک رفتار غیرحقوقی از جانب معدودی از هنرمندان 
داشتیم، تمام تلاش مان را معطوف این کردیم که با گفت وگو متوجه بار 
حقوقی رفتار و گفتارشان کنیم. این جمله را هم گفتیم که اگر کسی خلاف 
منافع ملی و قانون و شریعت رفتار متجاهرانه ای را از خودش نشان دهد، 
ی پذیرفته نیست و از  طبیعتا از سمت هیچ ایرانی و شهروند قانونمدار
ما به عنوان وزارت ارشاد که به هرحال متولی حوزه فرهنگ و هنر و رسانه 
هستیم، متوقع هستند که عکس العمل مشخص و قانونی داشته باشیم 
اما در عین حال می فرمایید که بعضی اصلاح رفتار و گفتار کردند. هر 
کدام از اینها هم که باشد، کاملا این حرف طبق همان ضوابط حقوقی 
خودش قابل اصلاح و ترمیم و برگشت است، چون منطق ما بر لجاجت و 
کم  تقابل نیست بلکه منطق ما تعامل است و دل مان می خواهد آنچه حا

بر جامعه هنری است، اتفاقا رفتاری حقوقی باشد. 

فصل جدید فرار از زندان
 بدون ستاره هایش

»بچه زرنگ«؛ پرفروش ترین 
انیمیشن سینمای ایران

هر 8 فیلم ضدآمریکایی 
شبکه نمایش آمریکایی هستند

میلاد جلیل زاده
خبرنگار گروه فرهنگ


